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 خبری از افزایش 50 درصدی 
حقوق فرهنگیان نیست

ایسنا- بطحایی وزیر آموزش و پرورش در خصوص رتبه بندی فرهنگیان و افزایش حقوق گفت: در نظام رتبه بندی کسانی که شایستگی بیشتری 
دارند از مزایای بالاتری برخوردار خواهند شد و افرادی که شایستگی کمتری دارند از مزایای کمتری برخوردار می شوند اما متاسفانه همکاران 
فرهنگی بنده تصور می کنند در رتبه بندی یک مرتبه حقوق آن ها ۵۰ درصد افزایش پیدا می کند که به هیچ عنوان چنین چیزی نخواهد بود.

...از میان خبر ها
حضور »مراقب« در سرویس مدارس مقطع 

ابتدایی الزامی شد

 

مدیرعامل اتحادیه تاکسیرانی های شهری کشور از الزامی 
شدن مراقب برای سرویس مدارس در پایه دبستان خبر داد 
ــران و  ــ ــاس آیین نامه مــصــوب هیئت وزی ــراس و گــفــت: ب
دستورالعملی که به تبع آن به تصویب کارگروه ماده ۱۹ 
رسیده، حضور مراقب بــرای ناوگان انبوه بر مانند ون، 

مینی بوس و اتوبوس در پایه ابتدایی الزامی است.
مرتضی ضامنی  به ایسنا گفت: وقتی قرار است ناوگان 
انبوه بری مانند اتوبوس ،مینی بوس و ...خدماتی ارائه 
دهند علاوه بر راننده باید فردی با  عنوان "مراقب" حضور 
داشته باشد که در سوار و پیاده شدن و عبور دانش آموزان 
از معابر شهری کمک کند. حضور مراقب در گذشته هم 
بوده اما امروزه به صورت جدی تر و برجسته تر در دستور 

کار قرار دارد.

حضور مراقب برای ناوگان انبوه بر	 
ضامنی با بیان این که آیین نامه و دستورالعمل هایی در 
حوزه سرویس مدارس وجود دارد، گفت: براساس آیین نامه 
ــران و دستورالعملی که به تبع آن به  مصوب هیئت وزی
تصویب کارگروه ماده ۱۹ آیین نامه اجرایی حمل و نقل 
دانش آموزان مدارس رسیده، حضور مراقب برای ناوگان 
انبوه بر مانند ون،مینی بوس، اتوبوس در پایه ابتدایی 

الزامی است.
وی با بیان این که سپند)سامانه پایش ناوگان دانش آموزی( 
از جانب وزارت کشور به شهرداری های زیرمجموعه ابلاغ 
شده، افزود:امکان دسترسی به این سامانه در کل کشور 
فراهم شده است و تمامی شهرها در صورت اتصال به این 
سامانه می توانند از آن استفاده کنند.به عبارت دیگر به 
تمام استانداری ها و شهرداری ها این موضوع ابلاغ شده  و 
هدف نهایی نیز اتصال تمامی شهرها به سامانه سپند است 
اما ممکن است برخی شهرها به دلایل فرایند کاری نتوانند 
به این سامانه متصل شوند که البته تمامی بسترها از جانب 
سازمان شهرداری ها و آموزش و پرورش برای استفاده 
تمام شهرها  از این سامانه در سال تحصیلی جدید فراهم 

شده است.

...از میان خبر ها
وام های دانشجویی به 2 برابر افزایش یافت

رئیس صندوق رفاه دانشجویان وزارت علوم، تحقیقات و 
فناوری، از افزایش ۲ برابری وام های شهریه، ازدواج، ودیعه 
مسکن، ویژه دکترا، ضروری دکترا، عتبات دانشجویی و 
تغذیه در سال تحصیلی پیش رو خبر داد. ذوالفقار یزدان 
مهر به افزایش وام ودیعه مسکن دانشجویی اشاره کرد و به 
ایرنا گفت: در بخش وام ودیعه مسکن در تهران از ۷ میلیون 
تومان به ۱۴ میلیون تومان امسال افزایش یافته و در کلان 
شهر ها از ۶ میلیون به ۱۲ میلیون تومان افزایش یافت. 
یزدان مهر اضافه کرد که در دیگر شهر ها نیز وام مسکن از 
۴ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان به ۹ میلیون تومان رسیده و 
آمادگی داریم پوشش مناسبی در این زمینه داشته باشیم. 
وی افزود: وام عتبات دانشجویی نیز در گذشته ۳۰۰ هزار 
تومان برای دانشجویان متاهل بوده که به یک میلیون و 
۵۰۰ هزار تومان برای دانشجویان متاهل و یک میلیون 
تومان برای دانشجویان مجرد افزایش یافت. رئیس صندوق 
رفاه دانشجویان وزارت علوم، تحقیقات و فناوری همچنین 
با بیان این که پرداخت وام ضروری دکترا که یکی از وام های 
مهم این صندوق برای دانشجویان است، افزایش خوبی 
داشته است، گفت: به هر دانشجوی دکترا ۳ میلیون تومان 
وام ضروری ارائه می شود که در گذشته رقم این وام یک 

میلیون تومان بود.

...پرستاران 
خبری خوش برای پرستاران

معاون پرستاری وزارت بهداشت گفت: بحثی که درباره کد رشته های پرستار 
بیمارستانی در سال گذشته وجود داشت به طور کامل خاتمه یافته است و 
گروه های مختلف پرستاری از این نظر نگران نباشند. به گزارش فارس مریم 
حضرتی، با اعلام این که داوطلبانی که در رشته های گروه پرستاری پذیرفته 
می شوند، در مقطع کارشناسی چهار سال در دانشکده های پرستاری و 
مامایی تحصیل می کنند، بیان کرد: دانشجویان رشته های گروه پرستاری 
همزمان  با تحصیل در دانشکده های پرستاری برای گذراندن دوره های کارآموزی 
و کارورزی در بخش های مختلف بیمارستانی و مراکز درمانی حضور می یابند.

...اعتیاد 
بیکاری، ۹۸ درصد معتادان بهبودیافته رابه اعتیاد 

برمی گرداند

عضو هیئت علمی دانشگاه علوم بهزیستی و توان بخشی گفت: طبق 
مطالعات انجام شده ۹8 درصد معتادانی که بهبود می یابند اما بیکار 
می مانند به چرخه اعتیاد برمی گردند و حتی رفتارهای تخریبی بدتر از خود 
نشان می دهند. محمدحسین جوادی   درباره اشتغال معتادان بهبود یافته 
گفت: همکاری خانواده پس از ترخیص معتاد از کمپ  ترک اعتیاد بسیار 
اهمیت دارد چرا که خانواده باید کنار این افراد باشد و از آن ها حمایت کند 

و این گونه است که حتی زمینه اشتغال هم فراهم خواهد شد. 

...موادمخدر 
افزایش 2برابری تولید موادمخدر درافغانستان

میزان تولید مواد مخدر در کشور افغانستان در سال های اخیر دو 
برابر شده و ۳۰ درصد از این تولیدات نیز به ایران ترانزیت می شود. 
به گزارش  مهر، پرویز افشار سخنگوی ستاد مبارزه با مواد مخدر  به  
مهر افزود: بر اساس آمارهای بین المللی، کشورها حداکثر ۲۰ تا 
۲۵درصــد مواد ورودی به کشور را می توانند کشف کنند. میزان 
کشفیات ما در سال گذشته 8۱۰ تن بوده است و این نشان می دهد 
که احتمالا سوداگران مواد مخدر قصد داشتند ۲۴۰۰ تن مواد را از 

کشور ما عبور دهند.

...نیش و نوش
  دکتر رحمت ا... فتاحی

نیش ونوش به رفتار های مطلوب و نامطلوب اجتماعی می پردازد

قابل پیش بینی بود!

شــورای شهر تهران طی روزهــای گذشته مصوب کرد که از 
این پس و به دلیل کم آبی، کاشت چمن ممنوع اســت. این 
مصوبه و مصوبه های مانند آن در دیگر زمینه ها باید سال ها پیش 
تصویب می شد، زیرا قابل پیش بینی بود که ما با بحران آب روبه 
رو هستیم و وضعیت در آینده بدتر خواهد شد. همچون بحران 
آب، برخی از چالش ها و مسائل کنونی کشور از سال ها قبل 
قابل پیش بینی بود. وقتی به مبانی تولید و نگاه به درون توجه 
نکنیم، باید انتظار می داشتیم که اقتصاد ما در چنین شرایطی 
قرار بگیرد. مشکلات فعلی در صنایع، آمار قابل تامل بیکاری، 
مسائل نوپدید اجتماعی و اخلاقی، آلودگی هوا، ریزگردها، 
کمبود آب و گسترش خشکسالی، وسعت و  این قبیل موارد که 
از گذشته تا امروز تا حدودی قابل پیش بینی بود، اما آن طور که 

باید توجهی به آن ها نشد؟
مشکل آن جاست که برخی از ما و شاید مسئولان نمی توانند 
جانبه  همه  شکل  به  و  بیندیشند  منطقی  نمی خواهند  یا 
تصمیم گیری کنند. استفاده از روش آزمون و خطا خود یک 
خطای منطقی است که ما نباید این شیوه را به کار ببندیم. 
برخی از ما اهل مطالعه و اندیشه ورزی درباره آینده نیستیم، 
مسائل را به درستی تحلیل نمی کنیم، قادر نیستیم تاثیر برخی 
تصمیم های خود را پیش بینی کنیم، از تجربه های موفق دیگر 
جوامع بهره نمی بریم و در یک کلام، ما چندان اهل آینده پژوهی 
نیستیم! جالب آن که در ظاهر تنها در یک یا دو دانشگاه، رشته 

آینده پژوهی داریم.
عقل سلیم همواره حکم می کند که انسان درباره باورها، برنامه 
ها و تصمیم های خود بیندیشد تا بتواند پیامدهای آن ها را در 
کوتاه مدت و حتی درازمدت برآورد کند. درست مثل فرمول 
های ریاضی، می توان نتایج جمع یا تفریق یا تقسیم یا ضرب 
دو یا چند عدد را محاسبه کرد. یا مثلا در آزمایشگاه شیمی، 
می توان حاصل ترکیب دو یا چند عنصر در شرایط خاص را 
پیش بینی کرد. در علم منطق هم همین طور: با تحلیل و ترکیب 
دو یا چند عامل می توان انتظار داشت که حاصل چه خواهد شد. 
برای مثال: هرچه فرهنگ رانندگی را افزایش ندهیم، احتمال 
حوادث بیشتر خواهد شد؛ یا  هرچه حمل و نقل عمومی را بهبود 
نبخشیم، مصرف سوخت بیشتر و هوا آلوده تر خواهد شد؛ هرچه 

تالاب ها خشک تر شوند، ریزگردها بیشتر خواهد شد.
برای کسب توانمندی در پیش بینی آینده، نیاز داریــم تا در 
ذهن خود یک الگوریتم تشکیل دهیم تا قــادر باشیم همه 
احتمالات و سناریوهای ممکن را شناسایی و ردگیری کنیم. 
علم آینده پژوهی می تواند به ما در پیش بینی روندهای آینده 
کمک کند. مسئولان باید بیشتر به آینده و پیامدهای برنامه ها 
و تصمیم های خود فکر کنند. از سال ها پیش باید تصمیم 
می گرفتیم که مثلا چمن کاری، کشت گل های تزئینی آب بر 
مانند گل رز، نورپردازی های بی مورد ساختمان ها و درختان، 
تولید بی رویه خــودرو    و    واردات خودروهای لوکس، بحران 
های محیط زیستی، مصرف بیش از حد استاندارد انرژی و ... را 

کنترل کنیم تا به برخی چالش ها گرفتار نشویم.
اکنون در شرایطی هستیم که اگر روند این مسائل و رخدادهای 
پیش رو را پیش بینی نکنیم احتمالا روزهــای دشوارتری را 
خواهیم داشت.  بی شک هیچ گاه  برای برنامه ریزی دقیق تر و 
نگاه به آینده دیر نیست، بیایید در این زمینه یک کار بزرگ و ملی 
کنیم و هر یک از ما برای رفع این مشکلات با تفکر منطقی گام 

های اساسی برداریم...
استاد دانشگاه فردوسی و رئیس انجمن کتابداری و اطلاع رسانی   

fattahirahmat@gmail.comایران، شاخه خراسان

 آبی که با محصولات کشاورزی 
از کشور می رود

وزیر نیرو:محصولات پرآب  نباید صادر شود

ــرداد ســال ۹۶  دانــش پــور- آمــار ها نشان می دهــد ، تا م
محصولاتی چون هندوانه که مصرف آب بالایی دارنــد با 
۵۰۳/۴ هزار تن و گوجه فرنگی با ۱۳۶/۵ هزار تن عمده 
اقلام صادراتی به لحاظ وزنی در بخش کشاورزی بوده اند  و 
در ۱۰ سال اخیر، ایران رتبه چهارم تولید هندوانه را در جهان 
به خود اختصاص داده است . ارائه این آمار در حالی است که 
وزیر نیرو ضمن آن که تاکید دارد در شرایط کم آبی و کم بارشی 
نباید صادر کننده آب باشیم اظهار کرد: ما محصولاتی را 
می کاریم که بسیار آب بر هستند و سپس این محصولات را با 
قیمت نازل صادر می کنیم که یکی از این صادرات هندوانه 
است.  رضا اردکانیان با اشاره به این که تعداد قابل توجهی از 
شهرهای کشور از حیث آب شرب تحت تنش هستند، گفت: 
تنش به این معناست که میزان تولید و مصرف تقریبا نزدیک 
به هم است و هر قدر مصرف از تولید پیشی بگیرد، شدت تنش 
بیشتر می شود.  وی اضافه کرد: در سطح کلان می توان گفت 
که کلیت منابع آب موجود کشور به ویژه در شرایط نرمال و 
عادی، اگر با مصرف صحیح روبه رو باشد، قطعاً کفاف این 

جمعیت و حتی بیشتر از آن را خواهد داد.

بخش کشاورزی نیازمند تحول است	 
ــن کــه باید در بخش کــشــاورزی  وزیــر نیرو بــا تاکید بــر ای
ــزود:  تــدویــن الــگــوی کشت  اتفاقات بــزرگــی رخ دهــد افـ
مناسب یک موضوع بوده و استقرار آن یک موضوع مهم تر 
است.  اردکانیان متذکر شد: آن طور که اعلام شده باید 

برنج را در استان های شمالی 
کشور کاشت در حالی که الان 
در حــدود ۱۷۰ هــزار هکتار 
برنج کاری در غیر استان های 
شمالی داریم یعنی ما کشتی را 
برخلاف اقلیم انجام می دهیم 

که کشت فوق العاده آب بری است.
وزیر نیرو با بیان این که ما در شرایط کم آبی و کم بارشی نباید 
صادرکننده آب باشیم خاطرنشان کرد: گاهی از من سوال 
می پرسند که آیا ما صادرات آب در کشور داریم و جواب بنده 
این است که آب داخل لوله را منظورمان نیست بلکه آب داخل 

محصولات را صادر می کنیم.وی ادامه داد: برای هر کیلو 
هندوانه که ارزش ناچیزی از حیث منافع مالی برای کشاورز 
دارد، مقدار زیادی آب مصرف می شود.  وزیر نیرو با اشاره 
به این که صادرات آب از طریق محصولات آب بر همانند این 
است که در این شرایط کم آبی کشور شاید مستقیم آب لوله 
صادر نکنیم ولی به صورت غیرمستقیم آب صادر می شود، 
گفت: باید در این خصوص برنامه هایی تدوین و اجرا شود.
هشدارهای وزیرنیرو در حالی است که آخرین آمارها نشان 
می دهد تا مرداد سال ۹۶ هندوانه با ۵۰۳/۴ هزار تن و 
گوجه فرنگی با ۱۳۶/۵ هزار تن عمده اقلام صادراتی به 
لحاظ وزنی در بخش کشاورزی بوده اند. با توجه به آمار بالاتر 
هندوانه آن هم با اختلاف زیاد، معلوم می شود که کشاورزان 
علاقه بیشتری به کاشت این محصول داشته اند. در ۱۰ 
سال اخیر، ایــران رتبه چهارم تولید 
هندوانه را در جهان به خود اختصاص 
داده اســت؛ محصول صــادراتــی که 
ــازار هدفش در  چهارفصل اســت و ب
پنج ماه اول امسال، بلاروس، اتریش، 
ــان، آرژانــتــیــن،  ــج ــای جمهوری آذرب
ارمنستان، استونی، افغانستان، آلمان، امــارات متحده 
عربی، انگلستان، بحرین، بلغارستان، پاکستان، تاجیکستان، 
ترکیه، ترکمنستان، رومانی، سوئد، عراق، عمان، فدراسیون 
روسیه، قبرس، قزاقستان، قطر، کویت، گرجستان، لهستان، 

مجارستان و هلند بوده اند.

صندوق بازنشستگی کشوری:

 راهی جز افزایش سن و سابقه 
بازنشستگی نداریم

 معاون فنی صندوق بازنشستگی کشوری با بیان این که 
پیگیر هستیم تا اصلاحات پارامتریک در قانون مدیریت 
خدمات کشوری پررنگ تر دیــده شــود گفت: با توجه به 
وضعیتی که صندوق ها دارند اصلاحات پارامتریک ضروری 

است و چاره ای جز آن نداریم.
محمدعلی ابراهیم زاده دربــاره زمــان انجام اصلاحات 
پارامتریک در صندوق بازنشستگی کشوری به ایسنا اظهار 
کــرد: اصلاحات پارامتریک در قانون مدیریت خدمات 
کشوری دیده شده ولی چندان قوی نیست و ما پیگیر هستیم 
تا آن را قوت ببخشیم و پررنگ کنیم. با توجه به وضعیتی 
که صندوق ها دارند این کار ضروری است و چاره  دیگری 
هم نداریم.وی افزود: ماه گذشته نیز با اعضای کمیسیون 
اجتماعی مجلس نشستی در همین زمینه داشتیم، زیرا 
اصلاحات پارامتریک اثرات اجتماعی دارد. به عنوان مثال 
نمی توان یک مرتبه سابقه خدمت زنان را ۳۰ سال کرد زیرا 
برنامه ریزی ها بر اساس بازنشستگی ۲۵ سال بوده و این 
تغییرات مقاومت و واکنش هایی خواهد داشت. در دیگر 

موارد هم همین گونه است.
معاون فنی صندوق بازنشستگی کشوری در پاسخ 

به این که چگونه قرار است اعمال اصلاحات را 
در قانون مدیریت خدمات کشوری پررنگ 

کنید؟ اعلام کرد:  ما وضعیت صندوق ها 
ــال آیــنــده بــه شکل دقیق  را در چند س
تبیین می کنیم و تبعات اعمال نکردن 

اصلاحات را به تصمیم گیران 
دو  می کنیم. در  منتقل 

سه ســال اخیر دولت 
ــدود  ــ ــر ســـــال ح ــ ه

میلیارد   ۲۰۰۰
تــومــان عـــلاوه بر 

افزایش  اعتبار 
حــــقــــوق هــــا 
بـــــه مـــنـــظـــور 
حقوق  ترمیم 

ن  نشستگا ز با

به صندوق های بازنشستگی کشوری و لشکری تزریق 
کــرده است.ابراهیم زاده ادامــه داد: در عرض چند سال 
آینده با توجه به موج بازنشستگی در آمــوزش و پــرورش، 
یک سوم کل مشترکان ما به جمعیت بازنشستگان اضافه 
می شوند و اعتبارات با این افزایش ها جواب گو نیست و 
ضریب پشتیبانی نیروی شاغل به بازنشسته ما بیش از 
این کاهش می یابد. ما واقعیت را بیان می کنیم و تصمیم 
با مراجع سیاست گذار است.وی با بیان این که اصلاحات 
پارامتریک هر سه مورد سن، سابقه و فرمول بازنشستگی را 
در برمی گیرد گفت: فرمول بازنشستگی فعلی مستمری را 
بر اساس معدل دو سال آخر خدمت محاسبه می کند. باید 
کل شاخص های تعیین کننده وضعیت بیمه ای در چند 
دهه اخیر ارتقا می یافت؛  به عنوان مثال سن امید به زندگی 
بالا رفته و باید سن بازنشستگی افزایش می یافت که این 
اتفاق نیفتاده است.ابراهیم زاده افزود: نمایندگان مجلس 
و مجموعه دولت این دل مشغولی را دارند اما هنوز مباحثی 
درباره چگونگی اعمال این اصلاحات و زمان اجرای آن در 
جریان است و تلاش می کنیم این موارد را در قانون مدیریت 
خدمات کشوری پررنگ کنیم. اگر این اتفاق نیفتد همه 
متضرر می شوند و این مشکل صندوق های دیگر هم 
هست ولی صندوق کشوری چون قدیمی ترین 
صندوق است مشکلاتش بیشتر نمود پیدا کرده 
است.وی با بیان این که کارفرمایی مشترکان 
ما با دولت است، گفت: دولت علاوه بر این که 
کارفرمای اختصاصی مشترکان است 
وظیفه اداره کشور را هم برعهده دارد 
و لازم است وظایف کارفرمایی  از 
ــف حــمــایــتــی اش تفکیک  ــای وظ
شــود. به عنوان مثال صندوق 
ــی کــشــوری  ــگ ــت ــس ــش ــازن ب
صندق بیمه پایه اجباری 
ــوده و بیمه تکمیلی  ب
ــده اش  ــ ــهـ ــ ــرعـ ــ بـ

نیست.

اردکانیان : شاید 
مستقیم آب لوله صادر 

نکنیم ولی به صورت 
غیرمستقیم آب صادر 

می شود


